
پیـام تسـلیت رهـبر معظـم انقلاب
اسلامی در پی درگذشت امام جمعه

بهشهر
شهریور 11, 1393

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی با صدور پیامی
درگذشت روحانی مجاهد و عالم عامل، حجت الاسلام حاج سید صابر جباری
نماینده مردم مازندران در مجلس خبرگان رهبری و امام جمعه بهشهر

را تسلیت گفتند
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله
العظمی خامنه ای، متن پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح

است:

بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت روحانی مجاهد و مردمی مرحوم حجة الاسلام آقای حاج سیّد صابر
جباری رحمة الله علیه امام جمعه ی بهشهر و عضو مجلس خبرگان را به
مردم مؤمن و انقلابی استان مازندران بویژه مردم عزیز بهشهر و به
جامعه علمی آن استان و بخصوص به خاندان محترم و بازماندگان آن

مرحوم تسلیت عرض می کنم.

خدمات این روحانی بزرگوار در سنگر تبلیغ و تبیین و استقامت ایشان
در خط قویم انقلاب و حضور در صحنه های مردمی، برای مردم آن سامان

آشکار و مایه نام نیک و ذخیره الهی است ان شاءالله.

از خداوند متعال رحمت و غفران و حشر با اجداد طاهرینش را برای آن
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عالم عامل مسالت می نمایم.

سیدعلی خامنه ای

11 شهریور 1393»

گفتنی است مرحوم سیدصابر جباری نماینده مردم مازندران در مجلس
خبرگان رهبری و امام جمعه بهشهر شامگاه نهم شهریور در سن 76

سالگی بر اثر عارضه قلبی درگذشت.

وی از مدت ها قبل از بیماری خونی و کلیوی رنج می برد و مدت ها
تحت درمان و معالجه قرار داشت.

امام جمعه بهشهر در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی با حکم حضرت امام
خمینی(ره) به عنوان امام جمعه بهشهر انتخاب شد و تاکنون نیز بدون
وقفه این فریضه سیاسی – عبادی را اقامه کرده بود؛ آخرین نماز

جمعه وی هفتم شهریور ماه اقامه شد.

عضویت در شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان مازندران، قائم مقامی
شورای مدیریت حوزه های استان مازندران، تدریس علوم اسلامی و نیز
ریاست حوزه های علمیه امام صادق (ع)، چهارده معصوم، جبل النور و
قدسیه شهرستان بهشهر از دیگر مسوولیت های مرحوم جباری به شمار می

رود.

جشنواره زوج های خوشبخت راهکار
عبور موفق از بحران هاست

شهریور 11, 1393
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مـديركل امـور بـانوان و خـانواده اسـتانداري مازنـدران برگـزاري
جشنواره زوج های خوشبخت را راهکار عبور موفق از بحران ها دانست و
تصريح كرد: این جشنواره با هدف تحکیم بنیان خانواده بر اساس
ارزشهای دینی در فضایی جذاب ، زوجها را تشویق به همدلی و تفاهم و

گذر منطقي از مسائل مختلف در برهه هاي زندگي مشترك می نماید.
به گزارش روابط عمومي استانداري بيان داشت: حفظ ارزشهای انسانی
در همه حوزه ها خصوصا خانواده که مهم ترین آن است ، با ساخت و
ارائه و تقویت و ترویج زوجهای خوشبخت و الگوی دیگران براي زندگي

بهتر ممکن می شود.
وي ادامه داد: انشالله اين جشنواره کمکی در مهار تنشهای خانوادگی
، ارتقاء رفتار و بهبود رضایت در طرفين براي رسيدن به خانواده اي

شاد و آرام و سالم باشد.
مديركل بانوان و خانواده استان تحكيم و تقويت نهاد مقدس خانواده
در قالب برنامه هاي( اجتماعي – آموزشي و تربيتي و بهداشتي) ،
تقويت توانايي زوجها در توسعه مفاهيم ارتباطي و كسب رضايت در
خانواده با كاهش يا حذف دغدغه ها در خانواده و آسيب شناسي بحران
طلاق و ارائه راهكارهاي مقابله با عوامل مؤثر بر آن جهت كاهش آمار

طلاق را مهم ترين اهداف جشنواره زوج هاي خوشبخت اعلام كرد.
مريم جمشيدي جامعه هدف در اين جشنوار راه عموم زوج ها دانست و
خاطرنشان ساخت: اين جشنواره تاكنون در 11 شهرستان مازندران
اجرايي شده و در بقيه شهرستان ها نيز بصورت مستمر تا پايان

سالجاري انجام خواهد شد.



پیام تسلیت مقام معظم رهبری در
پی درگذشت آیت الله جباری

شهریور 11, 1393

خدمات مرحوم جباری در سنگر تبلیغ و استقامت در خط قویم انقلاب
مایه نام نیک و ذخیره الهی است

 رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت روحانی مجاهد و عالمِ
عامل،حاج سیدصابر جباری نماینده مردم مازندران در مجلس خبرگان

رهبری و امامجمعه بهشهر را تسلیت گفتند.
کیا پرس به نقل از پایگاه اطلاعرسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت
آیتالله خامنهای رهبر معظم انقلاب اسلامی با صدور پیامی درگذشت
روحانی مجاهد و عالمِ عامل، حجتالاسلام حاج سیدصابر جباری نماینده
مردم مازندران در مجلس خبرگان رهبری و امامجمعه بهشهر را تسلیت

گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت روحانی مجاهد و مردمی مرحوم حجتالاسلام آقای حاج سیّدصابر
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جباری رحمة الله علیه امامجمعه بهشهر و عضو مجلس خبرگان را به
مردم مؤمن و انقلابی استان مازندران بهویژه مردم عزیز بهشهر و به
جامعه علمی آن استان و بهخصوص به خاندان محترم و بازماندگان آن

مرحوم تسلیت عرض میکنم.

خدمات این روحانی بزرگوار در سنگر تبلیغ و تبیین و استقامت ایشان
در خط قویم انقلاب و حضور در صحنههای مردمی، برای مردم آن سامان

آشکار و مایه نام نیک و ذخیره الهی است انشاءالله.

از خداوند متعال رحمت و غفران و حشر با اجداد طاهرینش را برای آن
عالمِ عامل مسألت مینمایم.

سیّدعلی خامنهای

11/ شهریور/1393

آيــت اللــه هــاشمی رفســنجانی
درگذشــت آیــت اللــه جبــاری را

تسلیت گفت
شهریور 11, 1393
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درپی درگذشت آیت الله سیدصابر جباری نماینده مردم مازندران در
مجلس خبرگان رهبری و امام جمعه شهرستان بهشهر پیام تسلیتی از سوی

آیت الله هاشمی رفسنجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام صادر شد.
متن پیام به شرح ذیل است:

«انالله و اناالیه راجعون»

درگذشت آیتالله سیدصابر جباری، نماینده مردم مازندران در مجلس
خبرگان رهبری و امام جمعه شهرستان بهشهر باعث تأسف و تألم خاطر

گردید.

عالم بزرگواری که از ابتدای پیروزی انقلاب در سنگر نماز جمعه،
مجلس خبرگان رهبری و حوزههای علمیه، حامی مردم و از علاقمندان به

شهدا و خانوادههای آنان و مشوق جوانان به تحصیلات حوزوی بود.

با تسلیت این مصیبت به مردم مازندران و شهرستان بهشهر، نمایندگان
مجلس خبرگان رهبری و به ویژه خانواده ایشان، علوّ درجات آن فقید

سعید را از درگاه احدیت خواستارم.



افزایش 71 درصدي مرگ های ناشي
از سلاح سرد

شهریور 11, 1393
در پنج ماهه نخست امسال تعداد 12 نفر (10 مرد و ما بقی زن ) در
استان بر اثر اصابت سلاح سرد جان خود را از دست دادند، که اين رقم

در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 71 درصد افزایش يافته است.
بر اساس اين گزارش در پنج ماهه سالجاری شهرهای بابل و نور هر
کدام با دو مورد فوتي بيشترين كشته شدگان ناشي از سلاح سرد را
داشتند ضمن اینکه از این تعداد 7 نفر متاهل و ما بقی مجرد هستند.
همچنين، اردیبهشت و خرداد ماه با 67 درصد بيشترين ماه مرگ های

ناشي از سلاح سرد در آن به ثبت رسید.

گیاهان دارویی، پتانسیل فراموش
شده در مازندران

شهریور 11, 1393

استان مازندران به علت تنوع آب و هوايي و اقليمي و وجود مرتع و
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جنگل مجموعه ای از گونه هاي گياهي اعم از دارويي ، صنعتي و اسانس
را در خود جاي داده به طوري كه طبق تحقيقات انجام گرفته در حدود
1800 – 2000 گونه گياهي در اين استان شناسايي شده است اما به نظر
می رسد ظرفیت کاشت گیاهان دارویی در این استان مغفول مانده است.
با وجود ويژگي هاي منحصر به فرد، در زمينه گياهان دارويي از

امکانات فرآوري مناسب برخوردار نیستیم.
گل محمدي ، بيدمشك ، باريجه ، آويشن ، پونه ، هميشه بهار ، مريم
گلي ، گل گاوزبان ، باد رنجبويه ، بابونه ، رزماري ، بومادران
،گلپر، گزنه ، سرخارگل و سنبل الطيب از مهم ترين گياهان دارويي

قابل كشت در مازندران محسوب مي شوند .
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران، معتقد است این
استان ظرفيت کاشت حداقل ۲۰۰نوع گياه دارويي را دارد كه در صورت
آشنايي با استانداردهاي آن و فراهم آمدن بازارهاي متقاضي، مي

تواند در ايجاد اشتغال، درآمد و توسعه استان موثر باشد.
دکتر محمدآزادبخت، با بيان اينكه گياه گزنه ، دانه كنگر و

خارمريم، زرشك، گل گاوزبان، آويشن، رازيانه و… تنها بخشي از
ظرفيتهاي گياهان دارويي اين استان به شمار مي رود، افزود: دانه
كنگر جزء ۲۰گياه اول دنياست كه بومي مازندران و از كيفيت مطلوبي

نسبت به ساير مناطق برخوردار است.
دكتر آزادبخت، ضمن اشار به كاربرد اسانسهاي گياهي در بخش اعظمي
از مواد غذايي، آرايشي و بهداشتي اظهار داشت: گياهان بسياري در
ايران و مازندران وجود دارد كه مي تواند به عنوان اسانس از آن
استفاده نمود و با استانداردسازي، امكان صادرات به ساير كشورها

را فراهم آورد.
وی، ارزش سالانه صادرات گیاهان دارویی در ایران را 100 میلیون دلار
دانست و گفت: با به کارگیری شیوه های نوین و صنعتی و افزایش
کیفیت این گیاهان، می توان در کوتاه ترین زمان، ارزش صادرات

گیاهان دارویی را 10 برابر افزایش داد.
وی، با بیان اینکه گیاهانی همچون زعفران، شیرین بیان، کتیرا،
زیره و باریجه بیشترین حجم صادرات گیاهان دارویی ایران را تشکیل
می دهند، افزود: استان فارس 10 درصد صادرات گیاهان دارویی را به
خود اختصاص داده است درحالی که شرایط اقلیمی و تنوع گیاهان
دارویی مازندران نسبت به استان فارس برای کاشت و برداشت این

گیاهان مناسب تر است.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران، ادامه داد:
گیاهان دارویی همچون حنا، صدر، آویشن، شیرین بیان و ادویه جات

معروف ترین گیاهانی هستند که از استان فارس صادر می شود.
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دکتر آزادبخت، به وجود 500 هزار گونه گیاهی در دنیا اشاره کرد و
گفت: از این تعداد،5 هزار گونه آن تیپیک( با ارزش) و 20 هزار

گونه نیز به عنوان فراورده های دارویی استفاده می شود.
وی، با بیان اینکه بیش از نیمی از گونه های تیپیک موجود در دنیا،
در شرایط آب و هوایی مازندران قابل کشت است، تصریح کرد: مازندران

پتانسیل کاشت و برداشت حداقل 200 گیاه تیپیک را دارد.
دکتر آزادبخت، افزود: گیاه گل گاو زبان ایرانی نوع اکیوم آن بومی

مازندران است که در دنیا ارزش بسیار فراوانی دارد.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران، سهم جهانی کشور
ایران در تجارت گیاهان دارویی را کمتر از 2 درصد دانست و اظهار
داشت: تا کنون نتوانسته ایم از این ظرفیت در راستای درآمد زایی و

ایجاد اشتغال استفاده کنیم.
وی، به بیان عوامل موثر بر صادرات گیاهان دارویی پرداخت و گفت:
یکی از فاکتورهای مهم برای توسعه صادرات این نوع گیاهان، کاشت

گیاهان به جای برداشت از طبیعت است.
دکتر آزادبخت، بر انتخاب گونه های ارزشمند گیاهان دارویی تاکید
کرد و افزود: باید عوامل موثر در کاشت و برداشت گیاهان دارویی

همچون آب و هوا، کود، خاک، نوع آفات و… را نیز شناسایی کرد.
وی، شناخت ویژگیها و استانداردهای گیاهان دارویی را ضروری دانست
و اظهارداشت: در صورت رعایت این استانداردها می توان در صادرات

گیاهان دارویی موفق بود.
دکتر آزادبخت، خشک کردن اصولی گیاهان دارویی، بسته بندی و
انبارداری صحیح ، بازاریابی وشناسایی بازارهای هدف، تسهیل در
قوانین گمرکی برای صادرات گیاهان دارویی را از دیگر عوامل موثر

بر صادرات این نوع گیاهان عنوان کرد.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران، با بیان اینکه
جلوگیری از قاچاق گیاهان دارویی به صادرات سالم این گیاهان کمک
می کند، گفت: در همین راستا ساماندهی عطاریها را در دستور کار

قرار دادیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران نیز به عنوان متولی حوزه
کشاورزی، در بخش کاشت و برداشت گیاهان دارویی اظهار داشت: برخی
از گیاهان دارویی در عرصه های منابع طبیعی رشد می کند که بهره

برداری از آن بر عهده منابع طبیعی است.
دلاور حیدر پور، ادامه داد: با توجه به اینکه مازندران پتانسیل
مناسبی برای کاشت این نوع گیاهان وجود دارد، زارعت این گیاهان در

اراضی زارعی را در دستور کار قرار دادیم.
وی، خاطرنشان کرد: چنانچه افراد تمایل به سرمایه گذاری در زمینه



کاشت و داشت و برداشت گیاهان دارویی داشته باشند، سازمان جهاد
کشاورزی امکانات فنی و پشتیبانی را در اختیار متقاضیان قرار می
دهد تا بتوانند طرحهای خود را تولید و به بازارهای داخلی و خارجی

عرضه نمایند.
انتظار می رود با برگزاری کنفرانس گردشگری سلامت در مازندران
وشناساندن ظرفیتهای این استان در حوزه گیاهان دارویی، با همکاری
و تعامل دستگاه های مربوطه برنامه ای مدون ، اصولی و قابل اجرا
تدوبن شود تا حداقل با ایجاد اشتغالزایی در این بخش، اقتصاد

استان در گردشگری سلامت رونق یابد .
(karez_60@yahoo.com) ایمیل نویسنده

اهدای عضو جوان 18 ساله چالوسی
به بیماران نیازمند

شهریور 11, 1393

جوان 18 ساله چالوسی به نام “محسن پورجوادی” که به همراه دو تن
دیگر از دوستانش بر اثر سانحه تصادف در کمربندی خط هشت چالوس

دچار سانحه شده بود، اهدا کننده عضو است.

وی افزود: براثر این سانحه که 28 مرداد ماه جاری رخ داد دو همراه
“محسن” در محل حادثه جان خود را از دست میدهند اما محسن که در
این حادثه دچار ضربات شدید و متعدد در قسمتهای مختلف بدنش میشود
بلافاصله برای درمان به بیمارستان طالقانی چالوس و بخش آی سی یو

منتقل میشود.
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نماینده سازمان پیوند اعضا در نوشهر و چالوس با بیان اینکه فرد
مصدوم در بیمارستان به کما میرود، اظهار داشت: تلاشهای فراوان
پزشکان برای بازگرداندن وی نتیجهای نداد و مصدوم دچار مرگ مغزی

میشود.

وی تصریح کرد: پس از این اتفاق،برای اهدای عضو با خانواده وی
صحبت شد و آنها نیز موافقت خود را برای اهدای عضو بدن فرزندشان
اعلام رضایت کردند و به همین منظور پیکر این جوان چالوسی برای
انجام عمل جراحی اهدای عضو به تهران منتقل میشود و در نهایت کبد
و دو کلیه وی برای اهدا به بیماران نیازمند مورد استفاده قرار

میگیرد.

قاسمی همچنین از برگزاری جشن بزرگ نَفَس در تهران خبر داد و گفت:
این جشن برای تقدیر از خانوادههای اهدا کننده عضو در برج میلاد
تهران برگزار میشود که طی آن خانوادههای اهدا کننده عضو از سراسر

استان مازندران نیز به این مراسم دعوت شدند.

۱۰ عامـل خطـر سلامتـی در ایـران
اعلام شد
شهریور 11, 1393
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معاون وزیر بهداشت از؛ غذای نامناسب، فشار خون، چاقی، سیگار،
دیابت، آلودگی هوا، و مواد مخدر به عنوان تعدادی از عوامل خطرساز

سلامتی ایرانیان نام برد.
ايسنا نوشت: دکترعلی اکبر سیاری در اجلاس روسای دانشگاههای علوم
پزشکی که با محوریت طرح تحول بهداشت برگزار شد، گفت: ارتقای سلامت
به معنای جلوگیری از مرگ نابهنگام و همچنین پیشگیری از ابتلا به

بیماری است.

وی در توضیح محورهای تحول در نظام بهداشتی کشور گفت: به این
منظور لازم است تحول در ساختار منابع صورت گیرد. در این راستا
تقویت برنامه پزشک خانواده در روستاها و شهرهای زیر20 هزار نفر و
عشایر، تقویت و تکمیل خدمات بهداشتی در حاشیه شهرها، تقویت خدمات
در شهرهای زیر 50 هزار نفر و همچنین تداوم پزشک خانواده در دو
استان فارس و مازندران و تسری آن به کلانشهرها در دستور کار است.

وی افزود: با همت دولت و مجلس منابع مناسبی برای طرح تحول بهداشت
پیشبینی شده است. 1995 خانه بهداشت در دست ساخت است. از روسای
دانشگاهها انتظار داریم که پیگیر این موضوع باشند تا نهایتا
بتوانیم این بخش را تا بهمن ماه به نتیجه برسانیم. بهبود محل
اسکان پزشکان در روستاها در برنامه پزشک خانواده روستایی باید

مدنظر باشد.

معاون بهداشت وزیر بهداشت افزود: بیش از 3000 پزشک کمبود داریم،
در زمینه کارورزان و بهورزان نیز از کمبودهایی برخورداریم. باید
از نیروی انسانی با انگیزه و همچنین آموزش دیده برخوردار باشیم.
یکی از درخواستهای مهم ما تعمیر و تجهیز خانههای بهداشت است.
بنابراین اولین درخواستم از روسای دانشگاهها، اصلاح بیغولههای
خانههای بهداشتی است. اعتبارات این موضوع موجود است و نیازمند

حمایت شماست.

سیاری در توضیح برنامههای تحول بهداشت گفت: ادغام تدریجی بسته
خدمات بیماریهای غیرواگیر از جمله این برنامههاست چرا که در حال
حاضر 19 میلیون نفر در کشور فشار خون دارند و سالانه 83 هزار مرگ
مرتبط با فشار خون رخ میدهد. تمام این موارد باید شناسایی و از

بروز آنها جلوگیری شود.

وی اجرای برنامه خود مراقبتی و توانمندکردن مردم در امر مراقبت
از خود و همچنین ادغام تدریجی برنامههای بهداشت روان و آسیبهای
اجتماعی را از دیگر بستههای طرح تحول بهداشت خواند و گفت: توسعه



برنامه واکسیناسیون نیز پیشبینی شده است. بنابراین تا مهرماه
واکسن پنتاوالان و همچنین تا پایان سال واکسن پنوموکوک نیز به

برنامه واکسیناسیون ملی کشور اضافه میشوند.

معاون وزیر بهداشت در ادامه رتبه بندی 10 عامل خطر سلامتی در
ایران را مورد اشاره قرار داد و گفت: رژیم غذایی نامناسب، فشار
خون و توده بدنی بالا سه عامل خطر اصلی برای سلامت در کشور هستند.
به طوری که 47 میلیون نفر در کشور غذای نامناسب مصرف میکنند.
تحرک ناکافی، سیگار، دیابت، آلودگی هوا، کلسترول بالا، خطرات شغلی
و مصرف مواد مخدر از دیگر عوامل خطر به شمار میروند. در این
زمینه هم باید گفت که 19 میلیون نفر در کشور بی تحرکند، پنج
میلیون نفر سیگار میکشند، هفت میلیون نفر قند خون بالا دارند و 15
میلیون نفر نیز به کلسترول بالا مبتلا هستند. مجموعه این رفتارها

نیازمند اصلاح است.

سیاری به درنظر گرفتن «مراقبان سلامت خانواده» در خانههای بهداشت
شهری اشاره کرد و گفت:هر کارشناس مراقب سلامت خانواده مسئولیت سه
تا چهار هزار نفر جمعیت را میپذیرد. همچنین برای همه مردم کشور
کارت سلامت طراحی و اجرا میشود. در ادامه مسیر پزشک نیز به این

مجموعه اضافه خواهد شد.

وی بر لزوم تحول در مدیریت نظام بهداشتی کشور تاکید کرد و ادامه
داد: مهمترین مشکل کشور، مدیریت است. معیار انتخاب مدیران طراحی

شده و به زودی ابلاغ خواهد شد.

سیاری در ادامه روند شیوع کمبود ویتامین دی در کشور را مورد
اشاره قرار داد و گفت: کمبود شیوع ویتامین دی از سال 80 تا 91 شش
برابر شده است. این میزان کمبود در زنان باردار در برخی استانها
به 91 درصد رسیده است. کمبود ویتامین دی در نوجوانان نیز 76 درصد
است. بر این اساس توزیع یک مکمل جدید را در دستور کار قرار

دادهایم.

وی در این باره ادامه داد: از کوتاهی قد به عنوان بی عدالتی و
گرسنگی تعبیر میشود. متاسفانه متوسط کشوری کوتاهی قد در کودکان
زیر پنج سال کشور 6.8 درصد است. 20.7 درصد جمعیت سیستان و
بلوچستان دچار کوتاهی قد هستند. باید اقدامات لازم در این زمینه

انجام شود.

وی در ادامه ضمن تشریح چگونگی ارائه خدمات در مراکز بهداشت شهری



و روستایی گفت: خدمات کارشناسان تغذیه و تحرک فیزیکی، کارشناس
روان و کارشناس اجتماعی به سیستم بهداشتی کشور اضافه میشود. لازم
است بیمارستانها نیز جهت ارائه خدمات سطح دوم و سوم به سطح نخست

ارائه خدمات در بخش بهداشت متصل شوند.

حکم م – ر صادر شد؛ بازداشت ۳
قـاضی و ۲۱ وکیـل متخلـف؛ اخـذ

لایحه از سعید مرتضوی
شهریور 11, 1393

سخنگوی قوه قضائیه گفت: حکم م-ر صادر شده اما تا زمانی که قطعی
نشود از بیان جزئیات آن معذورم اما حبس و جزای نقدی شامل حکم وی

میشود.
فارس نوشت: غلامحسین محسنی اژهای در بیست و هشتمین نشست خبری خود
با اصحاب رسانه با اشاره به صدور حکم م-ر گفت: حکم معاون اول

سابق رئیس جمهور صادر شده اما از بیان جزئیات آن معذور هستم.

وی افزود: تا زمانی که یک حکم قطعی نشده نمیتوانیم در مورد
جزئیات آن صحبت کنیم اما حبس و جزای نقدی شامل حکم وی میشود.
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وی همچنین از بازداشت 3 قاضی، 7 دلال و 21 وکیل خبرداد و گفت: این
افراد با واسطه یا بی واسطه در دستگاه قضایی مرتکب جرم شده

بودند.

محسنی اژهای تصریح کرد: قوه قضاییه به شدت با کسانی که چه با
عناوین جعلی و چه حقیقی در دستگاه تخلف کنند برخورد میکند.

محسنی اژهای با اشاره به اینکه پرونده سقوط هواپیمای آنتونوف 140
در حال بررسی و کارشناسی است، گفت: در بحث استفاده شرکتهای لبنی

از روغن پالم هنوز شکایتی تحویل قوه قضاییه نشده است.

ايسنا نوشت: سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به صدور حکم دادگاه بدوی
در پرونده محمدرضا رحیمی، گفت: به دلیل اینکه حکم قطعی نیست از
بیان جزییات آن معذورم، اما در حکم صادره برای وی حبس و جزای

نقدی وجود دارد.

حجتالاسلام و المسلمین غلامحسین محسنیاژهای در نشست خبری با اهالی
رسانه با اشاره به صدور رای پرونده محمدرضا رحیمی گفت که همان
طور که قبلا گفته بودم از بیان جزییات یک حکم تا زمانی که قطعی

نشده است، معذورم.

وی ادامه داد: حکم مربوط به این پرونده صادر شده، اما چون هنوز
قطعی نیست آن را اعلام نمیکنیم، اما در حکم صادر شده برای وی حبس

و جزای نقدی وجود دارد.

محسنیاژهای در ادامه با اشاره به پرونده معروف نفتی گفت: از بیان
جزییات این پرونده معذورم، اما مطالبی که در گذشته گفتهام اعم از
بازداشت مدیر نفتی و بقیه افراد همچنان ادامه دارد و این افراد

در بازداشت هستند.

وی افزود: در مورد رسیدن پرونده به وجوه نقدی که این متهم در
داخل و خارج دارد، مطلب جدیدی ندارم و اکنون دسترسی به وجوه وی
در خارج از کشور پیدا نشده است و در مورد سایر اموال وی در حال

شناسایی هستیم.

وی افزود: اگر چنانچه از این امر مایوس شویم که وی اموال دیگری
در خارج از کشور ندارد پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه
میرود، ولی هنوز این موضوع مشخص نیست البته ظاهرا معلوم شده که
وی پولی در خارج از کشور ندارد و اگر هم دارد ما امکان دسترسی به



آن نداریم.

سخنگوی قوه قضاییه گفت که در پرونده فساد بزرگ بانکی، مهرگان
امیرخسروی ( برادر مه آفرید) به صورت غیابی محاکمه و حکمش قطعی

شده است.

وی اظهار کرد: اموال وی شناسایی و کارشناسی شده است و در آینده
اموال وی جهت پرداخت دیون بانکها و طلبکاران به مزایده گذاشته

میشود.

وی درباره فردی که توسط عوامل شهرداری به قتل رسیده است، اظهار
کرد: در این زمینه پروندهای تشکیل شد و مشخص شد که پیمانکار
شهرداری مقصر بوده است. درباره جمعآوری ضایعات بین افراد
پیمانکار و آن فرد دعوایی رخ داده و ضاربین دستگیر شدهاند که

اکنون سه نفر در بازداشت هستند.

محسنی اژهای درباره پرونده فوت خلیلی (طلبه ناهی از منکر) نیز
گفت: این فرد مضروب و مصدوم شد و عوامل آن از صحنه فرار کردند،
ولی آنها شناسایی شدند. فرد مصدوم و پدر وی در آن زمان که شاکی
بودند رضایت دادند البته از جنبه خصوصی جرم و از لحاظ جنبه عمومی

نیز حکمی صادر شد. در نهایت این فرد فوت کرد.

وی افزود: پرونده ضارب مجددا به جریان افتاد که مشخص شود آیا وی
بر اثر جراحات ضربه فوت کرده یا خیر؟ در دفعات بعد گفتم که نظریه
پزشکی قانونی را خواسته ایم و اکنون نظریه پزشکی قانونی اعلام شده
و جراحت را تایید کرده و پرونده به دادگاه رفته و به زودی تعیین

تکلیف میشود.

سخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده تحقیق و تفحص از سازمان تامین
اجتماعی گفت: در دفعات گذشته هم گفتم که در مورد این پرونده
تحقیق شده و امروز هم تحقیقات انجام شده است. امروز لایحه مربوطه

اخذ شده و ان شاء الله این پرونده همچنان دنبال شود.

محسنی اژهای درباره وجود روغن پالم در لبنیات گفت: از دادستان
تهران این موضوع را پرسیدم و وی گفتند که هنوز گزارش رسمی یا

شکایتی از وزارت بهداشت تحویل قوه قضاییه نشده است.

وی افزود: دادستان تهران در این زمینه نامهای را به وزارت بهداشت
نوشته و خواسته که اسنادی که دال بر این است که این روغنها مضر



هستند را بفرستد. امروز که در مورد این موضوع پرسیدم عنوان شد که
هنوز اسنادی نرسیده است.

محسنیاژهای درباره سقوط هواپیمایی که منجر به کشته و مصدوم شدن
تعدادی از هموطنانمان شد، اظهار کرد: در این زمینه پروندهای در
دادسرای تهران تشکیل شد، کارشناسان مربوطه را فرستادند که در حال
رسیدگی موضوع هستند، همچنین مسئولان ذیربط در دولت نیز در حال

بررسی موضوع هستند.

سخنگوی قوه قضاییه درباره افرادی که با جعل عنوان وکیل تخلفاتی
را انجام میدهند گفت: در جلسات گذشته گفته بودم که باید توجه
بیشتری به افرادی که با واسطه یا بیواسطه در دستگاه قضایی مرتکب

جرمی میشوند، شود.

وی افزود: علاوه بر مواردی که در جلسات قبل گفتم سه قاضی دیگر در
این زمینه تحت تعقیب قرار گرفتند، 7 دلال و 21 وکیل نیز تحت تعقیب

قرار گرفتند و دستگیر شدند.

وی گفت: به متخلفان نیز در این زمینه هشدار میدهم و مردم هم توجه
داشته باشند که افرادی تحت عنوان وکیل، دلال و کارمند و … از
اعتماد مردم سوءاستفاده نکنند و اگر مواردی را دیدند به دادسرای

انتظامی قضات و یا حفاظت اطلاعات قوه قضاییه اطلاع دهند.

وی یادآور شد: به عنوان مثال موردی داشتیم که فردی خود را به
عنوان بازپرس دادستان کل کشور معرفی کرده و این عنوان جعلی را
ساخته است، در صورتی که دادستانی کل کشور اصلا بازپرسی ندارد و

مشخص شد که بیش از 50 مورد در این زمینه مهر جعل کردهاند.

محسنیاژهای در ابتدای سخنان خود با تبریک دهه کرامت و ولادت حضرت
معصومه (س) و نیز ولادت علی ابن موسی الرضا گفت: آمریکای زیاده
خواه یک بار دیگر دست خودش را رو کرده و بر لیست تحریمها علیه
ایران افزوده است و بر همگان روشن شد که نباید به آمریکا اعتماد

کرد.

وی افزود: الحمدالله سیستم مذاکره کننده ما هشیارند و دست این
شیطان را خواندهاند، ولی برای همه روشن شد که آمریکا قابل اعتماد

نیست.

سخنگوی قوه قضاییه یادآور شد: در جلسه قبل گفتم که دوره دوم



ریاست قوه قضاییه برنامههایی در دست اقدام بوده است تا بتوانیم
وظیفهای را که قانون اساسی بر عهده قوه قضاییه گذاشته و نیز
توصیههایی که مقام معظم رهبری در انتصاب اخیر و نیز در هفته قوه
قضاییه متذکر شدند را با جدیت بیشتری دنبال کنیم و همه ماموریت

ها را انجام دهیم.

وی با اشاره به اینکه یکی از موضوعات مهم در دستور کار ما دسترسی
آسانتر مردم به عدالت و دستگاه قضایی است، گفت: آسان کردن امور و
کاهش فرآیند رسیدگیها اعم از رسیدگی به پرونده های قضایی و سایر
امورات مربوط به قوه قضاییه در دستور کار ما است. همچنین توجه
لازم به سلامت بیشتر دستگاه قضایی از جهات مختلف و تسریع در گسترش

عدالت به معنای واقعی از دیگر موضوعات مهم در قوه قضاییه است.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: در این راستا یکی از موضوعات مهم در قوه
قضاییه منابع انسانی بود که قرار شده منابع انسانی در قوه قضاییه
اعم از کادر قضایی، اداری و جذب نیروها، استخدام و بهکارگیری و
آموزش نیروها همه با هم تجمیع شود و در یک معاونت به صورت متمرکز

انجام شود.

محسنیاژهای ادامه داد: معاونت منابع انسانی در قوه قضاییه به
ریاست حجت الاسلام امینی تشکیل شد. نکته دیگر در قوه قضاییه این
است که این دستگاه دارای وظایف عدیده ای است و مجموعه مسائلی که
باید رییس قوه قضاییه تمشیت آن را عهده دار باشد هم متکثر و هم
متنوع تر بوده است؛ لذا قرار شد اختیارات بیشتری به معاون اول
قوه قضاییه داده شود تا معاون اول قوه قضاییه رییس دستگاه قضایی
را در امورات مربوط به شخص وی کمک کند. بر همین اساس جابجایی

بعضی از مدیریتها صورت گرفت.

وی تصریح کرد: جابجاییها بر این اساس بود تا بتوانیم افرادی را
که سالیان سال در یک پست خدمت کردهاند در خدمت مردم و قوه قضاییه
بیشتر باشند و از انرژی آنها بیشتر استفاده شود؛ لذا تغییراتی در
بخشهایی از قوه قضایی صورت گرفت و رییس دیوان عالی کشور بازنشسته

شد و نیروی جدیدی یعنی حجتالاسلام کریمی جایگزین وی شد.

وی ادامه داد: حجتالاسلام رازینی که معاونت حقوقی قوه قضاییه را
عهده دار بود، قرار شد که وی به دیوان عالی کشور برود و رییس
دادگستری فارس یعنی آقای خداییان به جای وی منصوب شود که این امر

انجام شد و به زودی تودیع و معارفه انجام میشود.



وی با اشاره به اینکه بعضا روسای کل دادگستری ها تغییر میکنند
ادامه داد: رییس کل دادگستری فارس به جای آقای رازینی معاونت
حقوقی قوه قضاییه را بر عهده میگیرد و دادستان شیراز به جای آقای
خداییان منصوب خواهد شد که چهارشنبه همین هفته تودیع معارفه صورت

میگیرد.

وی یادآور شد: آقای حبیبی دادستان اصفهان به جای آقای حیدری رییس
کل دادگستری یزد آمد و و آقای حیدری نیز به دیوان عالی کشور رفت.
همچنین آقای مظفری رییس کل دادگستری استان کرمانشاه به جای آقای
شریعتی که رییس کل استان خراسان رضوی است میرود و تودیع معارفه

این عزیزان در پنجشنبه همین هفته انجام میشود.

محسنیاژهای در ادامه شصت و هشتمین نشست خبری خود با اهالی رسانه
در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران در موردحادثه در زندان شهرکرد
گفت: پروندهای در رابطه با این موضوع تشکیل شد، اما به اتمام
نرسیده است؛ زیرا تعدادی در این حادثه کشته شدهاند و برای رسیدگی
به این موضوع پرونده مطرح است. لذا این پرونده در مرحله رسیدگی

قرار دارد.

وی ادامه داد: توضیحات مفصلی در این باره ارائه شد و شکی در این
نیست که آتش سوزی عمدی بوده است، اما این که در چه شرایطی و
چگونه بوده است در حال بررسی است و هنوز تحقیقات به پایان نرسیده

است.

سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سوال یکی دیگر از خبرنگاران در
مورد آخرین وضعیت پرونده مهدی هاشمی اظهار کرد: طبق آخرین
اطلاعاتی که دارم دادگاه این فرد هنوز تمام نشده و ادامه دارد.
دادگاه در مرحله تفهیم اتهام و اخذ دفاعیات وکیل مدافع و متهم
است و امروز نیز هفتمین جلسه رسیدگی به این پرونده برگزار شد.

خبرنگاری سوال خود را اینگونه مطرح کرد که پرونده مدیر سابق ستاد
سوخت به کجا رسید که محسنی اژهای در پاسخ گفت: کیفرخواست در
رابطه با این پرونده صادر نشده و تحقیقات ادامه دارد. طبق آخرین
اطلاعات تا 2-3 روز گذشته 2 نفر در رابطه با این پرونده بازداشت

بودند، اما الان را نمی دانم.

محسنیاژهای در پاسخ به سوال یکی دیگر از خبرنگاران در مورد این
که متهم پرونده تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی اعلام کرده
که شرکتی به بابک زنجانی واگذار نشده است آیا این موضوع صحت دارد



یا خیر؟ تصریح کرد: من در ریز جزییات هر پروندهای نیستم و اگر
اطلاعاتی هم داشتم نمیتوانستم آن را بیان کنم. در واقع ایشان به
دادسرا احضار شدند و پرونده در حال بررسی است و امیدواریم زودتر

به این پرونده رسیدگی و حکم مربوط به آن صادر شود.

سخنگوی قوه قضاییه درباره لایحه وکالت گفت: ممکن است در یک لایحه
مواردی غیرقضایی باشد، اما لایحه وکالت لایحهای قضایی است و اگر
درباره آنچه مدنظر قوه قضاییه است تغییرات اساسی داده شود به طور
طبیعی مورد قبول دستگاه قضاییه نیست، البته انشاءالله به آنجا هم

نمیرسد.

وی افزود: نظر شورای نگهبان این است که اگر لایحه قضاییه بدون نظر
دستگاه قضاییه به مجلس برود شورا آن را رد میکند و امیدواریم

موضوع در مرحله ابتدایی حل شود.

خبرنگاری سوال خود را اینگونه مطرح کرد که با توجه به تغییر رئیس
دیوان عالی کشور آیا صحبتی درباره پرونده کهریزک و این که نظر
دیوان زودتر ارائه شود، شده است که محسنی اژه ای پاسخ داد: تغییر
رئیس دیوان در پرونده فرقی را ایجاد نمیکند، ولی ما می خواهیم به
طور کلی دیوان عالی کشور پرونده را زودتر بررسی کند. امیدواریم
که این امر در مورد پرونده کهریزک انجام شود. با صحبتی که بنده

با شعبه داشتم امید است که اظهار نظر شعبه اعلام شود.

محسنی اژه ای در مورد این موضوع که آیا آقای میرکاظمی وزیر اسبق
نفت به رئیس قوه قضاییه در مورد مسائل مربوط به پرونده شان
شکایتی کرده اند و یا خواستار رسیدگی به پرونده شدهاند که سخنگوی

قوه قضاییه گفت که در جریان این موضوع نیستم.

خبرنگار دیگری سوال خود را اینگونه مطرح کرد که با توجه به
اتفاقاتی که اخیراً در مورد مسائل مربوط شهرداری پیش میآید مانند
تصادف ماشین عروس در سال گذشته یا قتل کارگری توسط عوامل شهرداری

بهتر نیست که شهرداری نظارت های دقیقتری را داشته باشد؟

محسنیاژهای پاسخ داد: بنای دولت و حتی شهرداری این است که
کارهایشان را برون سپاری کنند و بهتر است شهرداری بتواند از طریق
پیمانکاران آزاد کارها را انجام دهد. متاسفانه افرادی که در
شهرداری به کار گرفته میشوند گزینش نمی شوند و شهرداری باید توجه
کند که از پیمانکاران تعهد بگیرید و از نیروهای منضبطی استفاده
کند. اصل مطلبی که شما فرمودید قابل تأمل است و حتما باید



پیمانکار و ضارب در این زمینه جوابگو باشند.

خبرنگاری به شوخی خطاب به سخنگوی قوه قضاییه گفت که آیا می
توانیم بگوییم که در چند سال آینده شما رئیس قوه قضاییه خواهید

بود؟ که محسنیاژهای گفت: نه، نمی توانیم چنین چیزی بگوییم.

محسنیاژهای در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شهرام جزایری تا
دو ما دیگر آزاد میشود، گفت: اگر پایان محکومیت اش باشد این امر

طبیعی است. البته زمان آزادی وی را نمیدانم.

4 سامانه عملیاتی جدید در چرخه
پدافند هوایی؛ افزایش ۳ برابری

پروازهای عبوری از ایران
شهریور 11, 1393

فرمانده قرارگاه پدافند هوایی کشور گفت: طبق گزارش ایکائو آسمان
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ایران امنترین فضا در منطقه و خاورمیانه برای پروازهای عبوری است
در همین رابطه نیز پروازهای عبوری قبل از مرداد ماه امسال حدود
یک سوم پروازهای عبوری امروز بود که تقریبا گسترش سه برابری

داشته است.
به گزارش مهر، امیر فرزاد اسماعیلی، فرمانده قرارگاه پدافند
هوایی خاتم الانبیاء امروز صبح در نشست خبری خود با اصحاب رسانه
که در این قرارگاه برگزار شد، با اشاره به پیروزی مردم مسلمان
غزه در جنگ 51 روزه علیه رژیم صهیونیستی اظهار داشت: پدافند
هوایی کشور جهت حفظ و حراست از دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران از
جمله صدها پالایشگاه و نیروگاه و مراکز هسته ای پس از تشکیل
تاکنون 3 هزار و 600 نقطه را پوشش داده و پس از تفکیک به مراحل
خوبی رسیده و در نظر داریم این نقاط را که به منظور پوشش هوایی
مورد استفاده قرار می گیرند، به 5 هزار نقطه از جمله راداری،

موشکی و دیدهبانی ارتقاء دهیم.

وی با بیان اینکه طرح جامع پدافند هوایی تحت عنوان نور ولایت، طرح
ساختار سازمان و استعداد نیروهای پدافند هوایی در دستور کار این
قرارگاه قرار دارد، افزود: پدافند هوایی باید پیشانی بومیسازی
تجهیزات باشد که در این راستا نیز تلاشهای بسیار خوبی انجام شده و

ادامه خواهد داشت.

مجله  / مجله نهادهای دفاعی ایران   / مجله چهرههای دفاعی ایران 
تجهیزات دفاعی ایران

امیر اسماعیلی با اشاره به ورود چند سامانه عملیاتی گفت: چهار
سامانه کاملا عملیاتی به چرخه پدافند هوایی افزوده میشود.

فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء در بخش دیگری از
سخنان خود با اشاره به طرح جامع پدافند هوایی اظهار داشت: این
طرح تحت عنوان نور ولایت که مصوب فرمانده معظم کل قوا و پیرامون
آمایش سرزمینی و سلاح های پدافند هوایی است را در سال 90 و 91
دریافت کردیم و از همان زمان نیز کارهای چند برابری را در چرخه

پدافند هوایی و تشکیل لایه های دفاعی هوایی انجام دادیم.

امیر اسماعیلی افزود: اخیرا نیز طرح ساختاری و سازمان پدافند
هوایی مورد تصویب مقام معظم رهبری قرار گرفت و انشاءالله به زودی

به ما ابلاغ خواهد شد.

وی با بیان اینکه این دو طرح چراغ راه پدافند هوایی در پنج سال
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آینده است، تصریح کرد: قرارگاه پدافند هوایی باید در طول این مدت
تجهیزات خود را از نظر سامانه ها به چشم اندازی که در این طرح ها

در نظر گرفته شده است، برساند.

فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء با بیان اینکه رصد
لحظه به لحظه تحقیقات می طلبد که تمام تجهیزات ما ساخت بومی
باشد، گفت: سامانههای پدافند هوایی که خط مقدم ما در حملات هوایی
ما است و به زعم فرمانده کل قوا پدافند هوایی در اولویت یکم قرار
دارد، اگر سامانه های ما بومی نباشند و این سامانه ها را از خارج
از کشور خریداری کنیم، آنها با تجهیزاتی با ما حمله خواهند کرد
که در آینده با این همه تهدیدات غافلگیر شویم. بنابراین همین یک
دلیل کفایت می کند که پدافند هوایی بومی سازی تجهیزات را سرلوحه

کار خود قرار دهد.

امیر اسماعیلی با تاکید بر اینکه پدافند هوایی نیروی تجهیزات
محور است، ادامه داد: نیروی انسانی پدافند هوایی باید علم، تعهد،

تخصص و اقدام به موقع را در سرلوحه کار خود قرار دهند.

وی با اشاره به تحقیقات به عمل آمده در زمینه تجهیزات سامانه های
یکپارچه پدافند هوایی افزود: در مدت این یکسال چهار سامانه که
کاملا عملیاتی شده است به زودی به چرخه یکپارچه پدافند هوایی کشور

اضافه خواهد شد.

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء اضافه کرد: اولین
سامانه رادار کیهان است، این رادار دارای برد بلند با فرکانس های
ترکیبی با کشف ریزپرنده ها و موشک های کروز است. برتری این
رادار، تاکتیکی بودن و متحرک بودن آن است، زیرا در گذشته نیز
رادار شهاب با همین ترکیب و همین مشخصات ارائه کردیم و امسال نیز
نوع تاکتیکی آن با پیشرفته ترین تجهیزات الکترونیکی و برای
رویارویی با اهداف هوایی به صورت پرحجم عنوان رادار تاکتیکی

کیهان به چرخه پدافند هوایی اضافه خواهد شد.

امیر اسماعیلی با اشاره به بخش فرماندهی و کنترل پدافند هوایی
کشور تصریح کرد: کنترل فضای صحنه نبرد از فواصل دورتر نسبت به
سامانه های مستقر شده حائز اهمیت است. بنابراین طرح هادی در
قرارگاه پدافند هوایی کلید خورده است و این طرح نیز برای انتقال
اطلاعات راداری، موشکی، شنود الکترونیکی به مراکز فرماندهی و
کنترل با فواصل دورتر و در مراکز ایمن و امن و یا تونلی است.



بنابراین آنچه که سامانه های ما کشف می کنند توسط این طرح که به
مرحله اجرا درآمده است، در اختیار پدافند هوایی صحنه نبرد در
نقطه ای که دشمن حدس آن را نمی زند، انتقال پیدا می کند و

اینگونه صحنه عملیات مدیریت می شود.

وی با اشاره به بخش راداری بیان کرد: رادار آرش 2 از جدیدترین
محصولات ما در این بخش خواهد بود که مورد رونمایی قرار می گیرد.
در گذشته نیز رادار آرش یک توسط ارتش جمهوری اسلامی ایران طراحی و
تولید شد، اما در بحث تحقیقات و جنگ الکترونیک و پردازش سریع و
به موقع ریزپرنده ها باید ارتقاء پیدا می کرد که به همین ترتیب
آرش 2 این امکانات را به پدافند هوایی می دهد و با تکنولوژی روز

دنیا مطابقت دارد.

استفاده از پهپادهای ایرانی تنها در مسائل جاسوسی در دکترین نظام
ما جایی ندارد

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء با اشاره به جدیدترین
دستاورد بخش موشکی به موشک تلاش 3 اشاره کرد و گفت: تلاش یک و 2 در
سال 91 و 92 با برد کوتاه و متوسط طراحی و رونمایی شد و در همین
رابطه نیز تلاش 3 که تلفیقی ازS200 و بومی است در سال جاری طراحی
و ساخته شد. سامانه های تلاش یک، دو و سه بر علیه اهداف با برد
پایین، متوسط، بالا و راهبردی قدرت درگیری دارند و امروز تمام تست
های آنها تمام شده و به زودی وارد شبکه پدافند هوایی کشور می

شوند.

امیر اسماعیلی با بیان اینکه پدافند هوایی کشور راهبردهایی را
همچون انسجام در طرح جامع پدافند هوایی در پیش رو دارد، افزود:
اگر نیروهای پدافند هوایی با یکدیگر منسجم و سامانه های آن در یک
شبکه با هم به موقع فعالیت کنند، ما هیچگاه غافلگیر نخواهیم شد.

وی با بیان اینکه فعالیت های پدافند هوایی کشور تحت رصد لحظه به
لحظه است، گفت: باید سامانه های پدافند هوایی به شکل دفعی و با
پدافند غیرعامل و متحرک پیش بینی شود و سامانه متحرک پدافند
هوایی رستاخیز هواپیماهای حملهور احتمالی آینده خواهند بود که

برای تحقق این موضوع رادار کیهان مورد استفاده قرار می گیرد.

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء با بیان اینکه هوشمندی
یکی دیگر از راهبردی این قرارگاه به شمار می رود، اضافه کرد:
پدافند هوایی باید به شکل هوشمند عمل کند و هم باید کارکنان



مجرب، علمی و دانشمند آموزش دهد که اکنون مفتخریم صاحب دانشگاه و
دانشجو هستیم. امروز افتخار پدافند هوایی کشور این است که در
زمینه هوشمندی، آموزش به شکل مستقل و بدون نیاز به آموزش های
خارج از کشور صرفا برای سامانه های بومی در داخل جمهوری اسلامی
ایران و نیروهای مسلح و در داخل پدافند هوایی با اساتید و

پیشکسوتان عرصه دفاع انجام می شود.

امیر اسماعیلی با تاکید بر اینکه هوشمندی در سامانه ها و تجهیزات
هم لازم است، اظهار داشت: یکی از این سامانه های هوشمند نیز تلاش
است. لذا هوشمندی تنها در تکنولوژی نیست زیرا ارسال اطلاعات به
موقع و پایدار یکی از مسائل حائز اهمیت است. پدافند هوایی این
افتخار را دارد با 140 درصد در زمینه انتقال اطلاعات راداری،
موشکی و شنود الکترونیکی موفق بوده و انشاءالله به جایگاهی برسیم

که هوشمندی ما نیازی به ترمیمی در بحران نداشته باشد.

وی با اشاره به گزارش اخیر سازمان هوانوردی بین المللی ایکائو
گفت: طبق گزارش این نهاد بین المللی فضا و آسمان ایران امنترین
فضا در منطقه و خاورمیانه برای پروازهای عبوری است در همین رابطه
نیز پروازهای عبوری قبل از مرداد ماه امسال حدود یک سوم پروازهای
عبوری امروز بود که تقریبا با گسترش سه برابری پروازهای عبوری و
امنیتی که پدافند هوایی به کمک نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی
ایران و هواپیمایی کشوری و نیرو هوا فضای سپاه پاسداران انقلاب
اسلامی با هدایت قرارگاه پدافند هوایی فراهم می کنند، تمام این
سفرها را به سلامت از آسمان کشور ما عبور می کنند. این آمار به

غیر از عبور و مرور هواپیماهای داخل کشور است.

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء با اشاره به راهبرد
مشترک این قرارگاه تصریح کرد: راهبرد مشترک و برابر دکترین نظام
جمهوری اسلامی اقدام قاطع، جدی و بی پرسش در برابر دشمن و
متجاوزگر است. همچنین ماموریت کشف، شناسایی، رهگیری و بخصوص
انهدام در برابر هرگونه تجاوز احتمالی قاطعانه و با جدیت انجام

خواهد شد.

امیر اسماعیلی یکی دیگر از راهبردهای این قرارگاه را حفظ امنیت و
آرامش هوایی کشور عنوان کرد و گفت: ایجاد یک امنیت پایدار و
صمیمی میان کشورهای منطقه، دوست و برادر از دیگر اهداف و برنامه

های پدافند هوایی است.



وی در پاسخ به این سوال که ساخت پهپادها تنها به منظور انجام
امور جاسوسی ساخته می شوند یا خیر؟، گفت: پهپادها صرفا ماموریتی
جاسوسی ندارند. ما پهپادهایی را داریم که به عنوان هدف از آن
استفاده می شود و ما نیز از پهپاد برای شناسایی یگان های خودمان
استفاده می کنیم و خودمان را از منظر کسی که می خواهد به ما
تجاوز کند مورد ارزشیابی قرار می دهیم تا نقاط قوت و ضعف خود را
دریابیم. ما همچنین دارای پهپادهای رهگیر هستیم که بدین وسیله
هواپیماهای سرنشین و جنگنده دشمن را شناسایی و رهگیری می کنیم و
اینکه ما از پهپاد تنها مسائل آفندی و جاسوسی را بخواهیم مانند
خیلی از رژیم های استکباری دنبال کنیم، در دکترین نظام ما جایی

ندارد.

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء با اشاره به موشک سوم
خرداد اظهار داشت: این موشک توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
طراحی و تولید شد که انشاءالله به زودی وارد شبکه یکپارچه پدافند

هوایی کشور می شود و یک سامانه منحصربه فرد است.

امیر اسماعیلی تصریح کرد: تمام یگان های پدافند هر آنچه که به
مجموعه پدافند هوایی اضافه می کنند در طرح نور ولایت ثبت و تثبیت

شده است و با نظارت قرارگاه پدافند هوایی است.

وی در پاسخ به این سوال که تعامل شما با کشورهای منطقه برای
ایجاد ثبات چگونه است و اینکه آیا سامانه های موشکی ما برای
کشورهای منطقه در جهت این ثبات ارسال و توسط آنها استفاده شده
است یا خیر؟، گفت: سامانه پدافند هوایی با سایر نیروهای مسلح
متفاوت است. یکی از بارزترین شاخصه های سامانه پدافند هوایی حفظ
توانمندی ها، مزیت ها، خاصیت ها، مشخصه های فنی هوایی برای کشوری
که می خواهد از خود دفاع انجام دهد، است. اگر قرار باشد ما تکنیک
دفاعی خود را در اختیار کشوری قرار دهیم که از این سامانه
استفاده کند، باید دو نکته را رعایت کنیم. اول اینکه باید این
کار با دستور فرمانده کل قوا انجام شود بدون چون و چرا اطاعت می
کنیم و همچنین تاکنون چنین دستوری داده نشده است و دوم اینکه اگر
می خواهیم در بخش پدافند هوایی دچار غافلگیر نشویم باید از
تجهیزات و صنایع بومی استفاده کنیم و این کار تاکنون انجام و به

ثمر نشسته است.

فرمانده قرارگاه پدافند هوای خاتم الانبیاء در پاسخ به سوال
خبرنگار مهر، درباره اینکه رزمایش متفاوت قرارگاه پدافند هوایی



که ابتدای امسال به آن اشاره شده بود، چه زمانی برگزار و چه
تفاوت هایی را دارد، گفت: رزمایش های پدافند هوایی عمدتا با سایر
رزمایش ها متفاوت است. این رزمایش متفاوت در شرایط بحران و

احتمالا پایان امسال و یا ابتدای سال آینده برگزار می شود.


